
Protokół 
z XXVIII Sesji Rady Gminy 

odbytej w dniu 12 marca 2009r. 
 
Obrady otworzyła o godzinie 15:40 Przewodnicząca Rady Gminy, radna Lesińska, która 
stwierdziła, że sesja jest prawomocna ze względu na quorum. Następnie powitała zebranych gości, 
radnych, sołtysów i pracowników Urzędu Gminy.  
W sesji wzięło udział 13 radnych z 15 wchodzących w ustawowy skład Rady Gminy, 11 sołtysów 
oraz: 
Wójt Gminy Kleszczewo - Bogdan Kemnitz 
Zastępca Wójta / Sekretarz Gminy – Genowefa Przepióra 
Skarbnik Gminy – Mirosława Nowak 
Radca Prawny – Anna Woźniak – Tyczka 
Kierownik Zakładu Komunalnego – Marek Jabłoński 
Kierownik Referatu Infrastruktury Komunalnej i Budownictwa – Barbara Błoch 
Radny Powiatu Poznańskiego, Delegat do Izby Rolniczej – Wojciech Perdoch 
Radna Powiatu Poznańskiego – Barbara Czerniejewska 
 
Przewodnicząca Rady przystąpiła do realizacji porządku obrad, informując o propozycji  zmiany 
porządku obrad poprzez dodanie punktów 14a  dotyczącego podjęcia uchwały w sprawie  pomocy 
finansowej dla Powiatu Poznańskiego, po czym poddała porządek posiedzenia pod głosowanie. 
 
W momencie głosowania na sali obecnych było 12 radnych. 
Głosowało: 12 radnych     Za:        11 
                             Przeciw:        1 

Wstrzymało się:       0 
Porządek obrad został zmieniony. Zmiany zaznaczone są kursywą. 
  
Porządek obrad: 
 
1. Otwarcie. 
2. Interpelacje radnych. 
3. Przyjęcie  protokołu  z  obrad  z  poprzedniej Sesji.  
4. Sprawozdanie z wykonania uchwał  podjętych na ostatniej Sesji. 
5. Działalność Izb Rolniczych. 
6. Podjecie uchwały w sprawie  zatwierdzenia taryfy za zbiorowe zaopatrzenie w wodę. 
7. Podjęcie uchwały w sprawie zatwierdzenia  taryfy za zbiorowe odprowadzenie ścieków. 
8. Podjęcie uchwały w sprawie w sprawie wyrażenia opinii o zmianie granic Gminy polegającej na 

włączeniu do terytorium Gminy Kleszczewo- Sołectwo Kleszczewo,  części obszaru Gminy 
Kostrzyn - cześć miejscowości Trzek, obręb geodezyjny Trzek. 

9. Podjecie uchwały w sprawie wystąpienia do Ministra Spraw Wewnętrznych i Administracji z    
wnioskiem o dokonanie zmiany granicy Gminy polegającej na włączeniu do terytorium Gminy 
Kleszczewo- Sołectwo Kleszczewo,  części obszaru Gminy Kostrzyn - część miejscowości 
Trzek, obręb geodezyjny Trzek. 

10. Podjecie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na zniesienie współwłasności nieruchomości. 
11. Podjecie uchwały  w sprawie wyrażenia zgody na nabycie na rzecz Gminy Kleszczewo 

nieruchomości Skarbu Państwa. 
12. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany uchwały  w sprawie utworzenia obwodów głosowania na 

obszarze Gminy Kleszczewo. 
13. Podjęcie uchwały w sprawie stwierdzenia wygaśnięcia mandatu radnego. 
14. Podjecie uchwały w sprawie  wyboru Wiceprzewodniczącego Rady Gminy: 

a) wybór komisji skrutacyjnej 
b) zgłaszanie kandydatów 
c) przygotowanie kart do głosowanie 
d) przeprowadzenie głosowania tajnego 
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e) odczytanie protokołu  komisji skrutacyjnej z przeprowadzonych wyborów. 
14a. Podjecie uchwały w sprawie pomocy finansowej dla  Powiatu Poznańskiego. 
15. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany uchwały budżetowej na 2009r.  
16. Informacja przewodniczących komisji o tematyce posiedzeń. 
17.Sprawozdanie z działalności Wójta w okresie międzysesyjnym. 
18. Odpowiedzi na interpelacje. 
19 .Zapytania i wolne wnioski. 
20 .Zakończenie. 

 
Ad. 2. 
Radni nie złożyli interpelacji.  
 
Ad. 3.  
Radni nie wnieśli zastrzeżeń i uwag do protokółu z sesji XXVII. Przewodnicząca Rady zarządziła 
głosowanie w sprawie przyjęcia protokołu z poprzedniej sesji. 
Weszła radna Sznajder. 
 
 W momencie głosowania na sali obecnych było 13 radnych. 
Głosowało: 13 radnych     Za:        12 
                             Przeciw:        0 

Wstrzymało się:       1 
Protokół z sesji XXVII został przyjęty. 
 
 
Ad. 4.  
W dalszej kolejności p. Sekretarz przedstawiła sprawozdanie z wykonania uchwał podjętych 
podczas XXVII  sesji Rady Gminy (sprawozdanie w załączeniu).  
 
Ad.5. 
Następnie Pan Wojciech Perdoch przedstawił sprawozdanie z działalności Izb Rolniczych 
(sprawozdanie w załączeniu) 
Radny Lammel uważa, że Izby Rolnicze powinny zająć się problemem rent strukturalnych.  
Pan Perdoch powiedział, że były dyskusje na ten temat. Nie wiadomo jaka formę rent przyjąć 
strukturalna czy KRUS’owską. Pan Perdoch dodał, że fundusze na renty się skończyły i nie jest w 
stanie określić kiedy zostaną wznowione. 
Sołtys Książkiewicz zapytał dlaczego rolnicy nie otrzymali jeszcze dopłat obszarowych. Sołtys 
powiedział, że z roku na rok termin otrzymania dotacji się przedłuża 
Pan Perdoch poinformował, że do 31 marca rolnicy powinni otrzymać pieniądze. 
Przewodnicząca Lesińska poprosiła aby Izby Rolnicze wspierając rolników  zgłosiły problem  rent 
strukturalnych oraz opóźnień w wypłatach dotacji. 
 
Ad. 6 i ad. 7 
Następnie Pan Jabłoński przedstawił projekt uchwał nr XXVIII/210/2009 i XXVII/211/2009. 
Proponowana taryfa w wysokości 3,09 zł za  1 m3 wody + VAT za zbiorowe zaopatrzenie w wodę 
oraz 4,21 zł za  1 m3   + VAT za odprowadzanie ścieków do gminnych urządzeń kanalizacyjnych 
podyktowana została wzrostem kosztów działalności Zakładu Komunalnego. Pan Jabłoński 
powiedział, że spowodowane jest to przede wszystkim planowanym na 2009r. wzrostem cen energii 
elektrycznej, a na drugim miejscu wzrostem  płac pracowniczych. W oparciu o informację jaką 
uzyskał Zakład Komunalny z ENEA S.A. przewidywany wzrost ceny 1kWh energii elektrycznej w 
2009r. wyniesie minimum 40%. W  planie finansowym Zakładu Komunalnego na rok 2009 
uwzględniono wzrost płac pracowników w dziale wodociągi i kanalizacja  w okresie od stycznia do 
września 5% i od września  również 5%. 
Przewodnicząca Lesińska przypomniała, że radni zapoznali się z przedstawionymi materiałami na 
Komisjach .  
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Ponieważ radni nie mieli uwag Przewodnicząca Rady zarządziła głosowanie: 
- w sprawie uchwały  nr XXVIII/210/2009  
Głosowało: 13 radnych     Za:       12 
                             Przeciw:       0 

Wstrzymało się:      1 
Uchwała nr XXVIII/210/2008 została podjęta (w załączeniu).  
 
- w sprawie uchwały nr XXVIII/211/2009  
Głosowało: 13 radnych     Za:       12 
                             Przeciw:       0 

Wstrzymało się:      1 
Uchwała nr XXVIII/211/2008 została podjęta (w załączeniu).  
 
Ad. 8.  
W kolejnym punkcie obrad  Pani Sekretarz przedstawiła  projekty uchwał Nr XXVIII/212/2009 w 
sprawie wyrażenia opinii o zmianie granic Gminy polegającej na włączeniu do terytorium Gminy 
Kleszczewo- Sołectwo Kleszczewo,  części obszaru Gminy Kostrzyn - część miejscowości Trzek, 
obręb geodezyjny Trzek. Pani Sekretarz poinformowała, że projekt uchwały, który został 
przedstawiony na Komisjach, został uzupełniony o wynik przeprowadzonej konsultacji. Udział w 
konsultacji na terenie gminy  wzięło 2044 osób na  4156 uprawnionych do głosowania tj. 49,18%, z 
tego : 
 - liczba głosów „jestem za” –  1981 
 - liczba głosów „ jestem przeciw” –  6 
 - liczba głosów  „ wstrzymuje się „ –  57 
Pani Sekretarz  poinformowała,  że załącznik do Uchwały zawiera zestawienie  głosowania również 
w liczbach natomiast procentowy udział  mieszkańców w konsultacjach w poszczególnych 
sołectwach przedstawia się następująco: 
Poklatki   72,5%;  Bylin 91,8%, Zimin 62,6%; Gowarzewo 36,6%; Kleszczewo 78,8%; Markowice 
70,1%;  Krerowo 86,9%;  Śródka 57,0%;  Krzyżowniki 91,7%;  Komorniki 81,8%; Nagradowice 
74,6%; Tulce 19,5%.  
Na podstawie przeprowadzonych konsultacji należy uznać, że opiniuje się pozytywnie 
proponowaną zmianę granic, choć szkoda, że wielu mieszkańców zwłaszcza z sołectwa Gowarzewo 
i Tulce  nie skorzystało z przysługującego im uprawnienia pomimo dostarczenia ankiet. 
Sołtys Frąckowiak poinformował, że „nowi ‘ mieszkańcy w Gowarzewie nie chcieli odbierać ankiet 
i brać udziału w konsultacjach. 
Pani Sekretarz zapytała sołtysa Sochę dlaczego tak mało mieszkańców Tulec wzięło udział w 
konsultacjach. 
Sołtys Socha odpowiedział, że rozdał wszystkie ankiety, a w blokach zostawiał w skrzynkach 
pocztowych.  
Ponieważ radni nie mieli więcej uwag Przewodnicząca Rady zarządziła głosowanie w sprawie 
uchwały  nr XXVIII/212/2009 
Głosowało: 13 radnych     Za:  9 
                             Przeciw: 0 

Wstrzymało się: 4 
Uchwała nr XXVIII/212/2008 została podjęta (w załączeniu).  
 
Ad.9. 
Następnie Pani Sekretarz przedstawiła projekt uchwały Nr XXVIII/213/2009 w sprawie 
wystąpienia do Ministra Spraw Wewnętrznych i Administracji z wnioskiem o dokonanie zmiany 
granicy Gminy polegającej na włączeniu do terytorium Gminy Kleszczewo- Sołectwo Kleszczewo,  
części obszaru Gminy Kostrzyn - część miejscowości Trzek, obręb geodezyjny Trzek. Wniosek, 
który przesłany zostanie do MSWiA za pośrednictwem Wojewody Wielkopolskiego  stanowi 
załącznik do niniejszej uchwały. 

 



 4

 
Ponieważ radni nie mieli uwag Przewodnicząca Rady zarządziła głosowanie w sprawie Uchwały  nr 
XXVIII/213/2009 
Głosowało: 13 radnych     Za:       10 
                             Przeciw:       0 

Wstrzymało się:      3 
Uchwała nr XXVIII/213/2008 została podjęta (w załączeniu). 
 
Ad.10. 
Następnie Pani Błoch poinformował, że projekt uchwały Nr XXVII/214/2009 dotyczy zniesienie 
współwłasności nieruchomości położonej w miejscowości Tulce o powierzchni 2922 m2 zapisanej 
w KW 23768,  składającej się z działek o nr geodezyjnych 138/21, 138/22, 138/23, 138/24, 138/25 i 
138/26 , której Gmina jest współwłaścicielem w 4/8 części i nabycie w wyniku tej czynności działki 
o nr geodezyjnym 138/26 o pow. 1250 m2. Gdy uchwała zostanie podjęta zostanie podpisany akt 
notarialny w celu zniesienia współwłasności tej nieruchomości.  
 
Radni nie mieli uwag. Przewodnicząca Rady zarządziła głosowanie w sprawie uchwały nr 
XXVIII/214/2009 
Głosowało: 13 radnych     Za:       13 
                             Przeciw:       0 

Wstrzymało się:      0 
Uchwała nr XXVIII/214/2009 została podjęta (w załączeniu). 
 
Ad.11. 
Następnie Pani Błoch poinformowała,  że podjęcie uchwały Nr. XXVIII/215/2009 i przekazanie 
nieruchomości w niej określonych na mienie komunalne umożliwi uregulowanie ich stanu 
prawnego oraz funkcjonalne wykorzystanie nieruchomości i sąsiadujących z nimi terenów zgodnie 
z przeznaczeniem w planie zagospodarowania przestrzennego 
Wymienione nieruchomości mają następujące przeznaczenie w miejscowym planie 
zagospodarowania przestrzennego: 
- działka położona w miejscowości Gowarzewo o nr geodez.  145/2 – teren zabudowy 
mieszkaniowej jednorodzinnej, 
- działka położona w miejscowości Tulce o nr geodez.  75 – teren działalności gospodarczej z 
możliwością realizacji zabudowy mieszkaniowej jednorodzinnej. 
Działka 145/2 w latach siedemdziesiątych zajęta była pod drogę wojewódzką. Po przebudowie, 
droga ma inny przebieg i działka ta nie leży już w pasie drogowym. 
Działka 75 w ewidencji gruntów figuruje jako droga, ale nie stanowi dojazdu do nieruchomości, 
ponieważ sąsiadujące z nią grunty mają dostęp do drogi publicznej. 
P. Błoch poinformowała, że jeżeli Wojewoda uzna rację gminy to gmina zostanie właścicielem tej 
nieruchomości.  
Radni nie wnieśli uwag i zastrzeżeń. Przewodnicząca Rady Gminy zarządziła głosowanie w 
sprawie uchwały nr XXVIII/215/2009 
Głosowało: 13 radnych     Za:        13 
                             Przeciw:       0 

Wstrzymało się:      0 
Uchwała nr XXVIII/215/2009 została podjęta (w załączeniu). 
 
Ad. 12. 
Pani Sekretarz przedstawiła projekt uchwały nr XXVIII/216/2009. Poinformowała, że przed 
każdymi wyborami istnieje obowiązek sprawdzenia czy istnieją przesłanki, które uniemożliwiłyby 
przeprowadzenie w dotychczasowych obwodach głosowań. Pani Sekretarz powiedziała, że na 
terenie nastąpiła zmiana liczby mieszkańców i w obwodzie nr 2, przekroczono liczbę 3000 (wg 
stanu na dzień 03.02.2009r. 3162). Przepisy  Ordynacji wyborczej  do rad gmin mówią, że obwód 
do głosowanie nie może mieć więcej niż 3000 mieszkańców i nie mniej niż 500.  Dlatego zaistniała 
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konieczność dokonania zmian w  podziale gminy  na obwody głosowania. Zmiana  uchwały  polega 
na utworzeniu nowego obwodu głosowania o nr 3 obejmującego miejscowości Gowarzewo, 
Szewce,  Tanibórz  (okręg wyborczy nr 4) i Komorniki (okręg wyborczy nr 5) , które wyłącza się  z 
granic obwodu głosowania nr 2 – siedziba komisji to strażnica OSP w Kleszczewie.  Natomiast w 
skład obwodu głosowania nr 2 wchodzi miejscowość Tulce.  Obwód nr 1 z siedzibą w Kleszczewie 
pozostaje bez zmian. 
Pani Sekretarz powiedziała, że liczba mieszkańców w proponowanych  obwodach głosowania  wg  
stanu na dzień 03.02.2009r. wynosi : 
- obwód nr 2  - 2127 
- obwód nr 3 – 1035 
Projekt uchwały został zaakceptowany przez Komisarza Wyborczego w Poznaniu Pani Sekretarz 
poinformowała, że po podjęciu uchwały powstaną 3 obwody  głosowania, których wykaz zawiera 
załącznik do niniejszej uchwały: 
Nr 1 obejmujący miejscowości  : Kleszczewo, Lipowice, Bugaj, Poklatki,Bylin, Nagradowice, 
Krzyżowniki, Śródka, Zimin,  Krerowo, Markowice. 
Nr 2 obejmujący miejscowości : Tulce 
Nr 3 obejmujący miejscowości  : Gowarzewo, Szewce, Tanibórz, Komorniki 
 
Radni nie wnieśli uwag dlatego Przewodnicząca Rady Gminy zarządziła głosowanie w sprawie 
uchwały nr XXVIII/216/2009 
Głosowało: 13 radnych     Za:        13 
                             Przeciw:       0 

Wstrzymało się:      0 
Uchwała nr XXVIII/216/2009 została podjęta (w załączeniu). 
 
Ad. 13. 
Pani Sekretarz poinformowała, że w związku ze zgonem radnego Wojciecha Hoffmanna, Rada 
Gminy zobowiązana jest podjąć uchwałę  w sprawie  wygaśnięcia mandatu radnego w terminie 3  
miesięcy od zaistnienia przyczyny.  Rada Gminy ma obowiązek przesłania uchwały do Komisarza 
Wyborczego  oraz  Wojewody w celu zarządzenia wyborów uzupełniających do Rady Gminy, w 
okręgu, w którym mandat wygasł. 
 
Przewodnicząca Rady Gminy zarządziła głosowanie w sprawie uchwały nr XXVIII/217/2009 
Głosowało: 13 radnych     Za:        13 
                             Przeciw:       0 

Wstrzymało się:      0 
Uchwała nr XXVIII/217/2009 została podjęta (w załączeniu). 
 
Ad.14. 
Pani Sekretarz poinformowała, iż zgodnie ze Statutem Gminy  do wewnętrznych organów Rady 
należy dwóch Wiceprzewodniczących. Dlatego też istnieje konieczność wyboru drugiego 
Wiceprzewodniczącego, bowiem funkcję tę pełnił Pan Wojciech Hoffmann.  
Pani Sekretarz poinformowała, że Rada Gminy wybiera ze swego grona Wiceprzewodniczącego  
bezwzględną większością  głosów w obecności co najmniej połowy  ustawowego składu rady, w 
głosowaniu tajnym. Ponadto osoby wchodzące w skład Komisji Rewizyjnej nie mogą pełnić funkcji 
Wiceprzewodniczącego Rady Gminy. 
W związku z powyższym  Sekretarz zaproponowała wybranie 3 osobowej Komisji Skrutacyjnej. 
Powołano Komisje Skrutacyjną w składzie : 
Przewodniczący – Krystyna Kotecka 
Członkowie: Marek Borowski i Andrzej Ratajczak. 
Przewodnicząca Rady przeprowadziła głosowanie w sprawie zatwierdzenia składu  Komisji 
Skrutacyjnej. 
Głosowało: 13 radnych     Za:       13 
                             Przeciw:       0 

 



 6

Wstrzymało się:      0 
Radna Michalak zaproponowała kandydaturę radnego Lesińskiego, który jest sołtysem Krzyżownik 
od 24 lat. 
Radny Lesiński wyraził zgodę. 
Radna Sznajder zgłosiła kandydaturę radnego Drzewieckiego, który jest aktywnym 
samorządowcem. 
Radny Drzewiecki wyraził zgodę. 
Mecenas Wozniak-Tyczka poinformowała, że aby głos był ważny należy postawić jeden „X” na 
karcie do głosowania. 
Następnie radna Kotecka rozdała karty do głosowania. 
Komisja przeprowadziła tajne głosowanie w sprawie wyboru Wiceprzewodniczącego Rady Gminy, 
w którym udział wzięło 13 radnych.  
Przewodnicząca Komisji Skrutacyjnej  odczytała protokół  z wyborów Wiceprzewodniczącego 
Rady Gminy, w którym stwierdza się, że : 
- w głosowaniu udział wzięło 13 radnych, 
- wszystkie głosy były ważne, 
- zgłoszeni kandydaci otrzymali następującą liczbę głosów  : 

- Henryk Lesiński – 8 
- Rafał Drzewiecki – 5 

Komisja stwierdziła, że  na Wiceprzewodniczącego Rady Gminy bezwzględna większością głosów 
wybrano radnego Henryka Lesińskiego.  Uchwała Nr XXVIII/218/2009 w sprawie wyboru 
Wiceprzewodniczącego Rady Gminy stanowi załącznik do protokołu. 
 
Ad.14a. 
Pani Skarbnik poinformowała o projekcie uchwał nr XXVIII/219/2009 w sprawie pomocy 
finansowej dla Powiatu Poznańskiego. Panie Skarbnik powiedziała, że 9 marca wpłynęło do Urzędu 
pismo ze Starostwa Powiatowego w sprawie programu profilaktyki raka szyjki macicy skierowanej 
do dziewcząt. Realizacja programu polegać będzie na przeprowadzeniu edukacji zdrowotnej 
skierowanej do dziewcząt i ich rodziców oraz wykonaniu szczepień  ochronnych przeciwko rakowi 
szyjki macicy wśród trzynastolatek z rocznika 1996, mieszkanek gminy powiatu poznańskiego. 
Kwota przeznaczona ze Starostwa Powiatowego  pozwoli na zaszczepienie 50% dziewcząt. Aby 
umożliwić zaszczepienie 100 % populacji dziewczynek z tego rocznika niezbędny jest udział gminy 
w kosztach realizacji zadania, który wynosi 19 950 zł. 
 
Przewodnicząca Rady Gminy zarządziła głosowanie w sprawie uchwały nr XXVIII/219/2009 
Głosowało: 13 radnych     Za:        12      
             
             
             
             
     
                             Przeciw:       0 

Wstrzymało się:      1 
Uchwała nr XXVIII/219/2009 została podjęta (w załączeniu). 
 
Ad.15. 
W dalszej kolejności p. Skarbnik poinformowała, że w  projekcie uchwały nr XXVIII/220/2009 w 
sprawie zmiany uchwały budżetowej na bieżący rok wprowadzono zmiany: 
 
- na podstawie pisma w sprawie dotacji od Wojewody Wielkopolskiego zwiększono plan w dziale 
852 Pomoc Społeczna   o 49.900 zł.  W dziale 854 Edukacyjna opieka wychowawcza  
wprowadzono do planu 39.072 zł dotacji na dofinansowanie świadczeń pomocy materialnej dla 
uczniów o charakterze socjalnym.   
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- po stronie dochodów wprowadzono zmiany na podstawie pisma Ministra Finansów w tym 
zmniejszenie planu o 150 zł jako  udział gminy w podatku dochodowym od osób fizycznych oraz 
zwiększenie planu o 41.522 zł z części oświatowej subwencji ogólnej dla gminy.  
-w dziale 750 Administracja publiczna zmieniono  par 2310 na 2710 na udzielenie Miastu Poznań 
pomocy finansowej w formie dotacji celowej na badania dotyczące funkcjonowania i kierunków 
rozwoju poznańskiego obszaru metropolitalnego.  
-w dziale 801 Oświata i wychowanie  wprowadzono środki na prowadzenie ogniska przedszkolnego 
w Ziminie i alternatywne formy wychowania przedszkolnego w Gowarzewie.  
-w dziale 851 Ochrona zdrowia wprowadzono pomoc finansową dla Powiatu na  realizację 
programu zdrowotnego w zakresie raka szyjki macicy u dziewcząt z rocznika 1996w kwocie 19.950 
zł,  wydatek pokryty wolnymi środkami 
-w dziale 900 Gospodarka komunalna i ochrona środowiska zwiększono środki na przystosowania 
pomieszczeń komunalnych w Gowarzewie na prowadzenie przedszkola.  
Pani Skarbnik poinformowała, że w 2009r. zamierzaliśmy złożyć trzy wnioski o środki z Unii 
Europejskiej z Programu Rozwoju Obszarów Wiejskich . Zgodnie z wymogami Programu 
wymagane jest ujęcie w budżecie 100% pokrycia planowanych wydatków na etapie składania 
wniosków. Z uwagi na to, że Gmina może złożyć jeden wniosek zaproponowano aby jeden wniosek 
złożyła instytucja kultury i jeden organizacja pożytku publicznego. 

• Zaplanowano, że  Gmina złoży wniosek na zadanie związane z zagospodarowaniem terenu 
w centrum miejscowości Gowarzewo.  Dlatego w dziale 710 Dzia łalność usługowa wydatki 
inwestycyjne  zwiększono plan o 500.000 zł. Zaplanowano pokrycie tych środków 
przychodami z zaciągniętego kredytu .  

• Gminny Ośrodek Kultury i Sportu w Kleszczewie składać będzie wniosek do PROW na 
budowę placów zabaw. Na pokrycie 100% wydatków tego zadania zaplanowano dotację w 
dziale 921 Kultura i ochrona dziedzictwa narodowego 633.000 zł. 

• Za pośrednictwem Stowarzyszenia Rozwoju Oświaty i Upowszechniania Kultury na Wsi 
złożony będzie wniosek do PROW na budowę kompleksu sportowego przy szkole w 
Ziminie.  Na pokrycie 100 % wydatków tego zadania zaplanowano dotację w dziale 926 
Kultura fizyczna i sport 700.000 zł. 

Na pokrycie wydatków kwalifikowanych do zadań zaplanowanych do realizacji przez GOKIS  
(443.000 zł) i SROIUKNW (500.000 zł) zaplanowano przychody w kwocie 943.000 zł pokryte 
kredytem. Po pozytywnej weryfikacji powyższych wniosków z tymi jednostkami zawarte zostaną 
stosowne umowy. Z uwagi na zamiar zaciągnięcia kredytu zwiększono środki  w dziale 757 na 
obsługę długu publicznego.  
- w dziale 926 Kultura fizyczna i sport zmieniono klasyfikację budżetową i zwiększono o 300.000 
zł środki na budowę boiska ORLIK 2012 w Kleszczewie, pokryte wolnymi środkami – załącznik  
nr 3 do Uchwały. 
- w załączniku 2c do niniejszej Uchwały w wieloletnim programie inwestycyjnym w części III 
Działalność usługowa  zwiększono kwoty środków z Unii Europejskiej do 500.000 zł. 
- IV Obiekty sportowe – z uwagi, że zadanie „Budowa kompleksu sportowego w Ziminie” ma 
realizować Stowarzyszenie  Rozwoju Oświaty i Upowszechniania Kultury Na Wsi wykreśla się to 
zadanie z załącznika. W zadaniu Budowa placów wpisano Gminny Ośrodek Kultury i Sportu w 
Kleszczewie (instytucja kultury) jako jednostkę realizującą program.  
-w załączniku 2d do niniejszej Uchwały w planie wydatków na programy i projekty ze środków 
budżetu UE, EFTA i innych środków ze źródeł zagranicznych nie podlegających zwrotowi 
wykreślono zadanie pod nazwą  Budowa gminnego kompleksu sportowego w Kleszczewie ze 
względu na możliwość dofinansowanie zadania ze środków ORLIK 2012.  Wykreślono zadanie  
„Budowa kompleksu sportowego w Ziminie” – zadanie  ma realizować Stowarzyszenie  Rozwoju 
Oświaty i Upowszechniania Kultury Na Wsi.   
-w  zadaniu Budowa placów zabaw zmieniono klasyfikację budżetową z rozdziału 92695 na 
rozdział 92114. 
Radna Sznajder uważa, że materiały robocze powinny być omawiane na Komisjach aby radni mogli 
dokładnie zapoznać się z materiałami.  
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Pani Skarbnik odpowiedziała, że pismo ze Starostwa Powiatowego otrzymała 9 marca a do 31 
marca Starostwo oczekuje podjęcia uchwały w tej sprawie. Pani Skarbnik zgodziła się z radną 
Sznajder ale powiedziała, że często zmiany musi wprowadzać na ostatni moment. Wnioski unijne 
gmina i jednostki pomocnicze muszą zgłosić do 31 marca.  
Radny Drzewiecki zapytał czy można każdą zmianę do uchwały budżetowej glosować oddzielnie, 
wówczas każdy będzie wiedział czego konkretnie dotyczą zmiany. Radny powiedział, że nie 
zawsze zgadza się na wszystkie zmiany i stoi przed dylematem w jaki sposób głosować, nie chce 
pominąć jednej kwestii głosując przeciwko innej. Radny zaproponował aby nad każdą poprawką 
głosować osobno a na końcu nad uchwała budżetową. 
Przewodnicząca Lesińska przypomniała, że przy głosowaniu związanym z  zakupem  radaru 
zaproponowała głosowanie odrębne,  jednak  było  stanowisko  , aby głosowanie  odbywało  się 
blokowo. 
Mecenas Woźniak-Tyczka poinformowała ,że istnieje możliwość głosowania pojedynczych zmian.  
Pan Wójt poinformował radnych, że ustalenie omawianej formy głosowania powoduje głosowanie 
nad każdą pozycją osobno. Wójt uważa, że w momencie pojawienia się wątpliwości co do 
konkretnych punktów, należy głosować nad nimi, a w momencie uzyskania zgody należy 
przegłosować całą uchwałę.  
Przewodnicząca Rady zaproponowała,  aby szczegóły nad formą głosowania  ustalić podczas 
posiedzenia następnej  Komisji. Następnie poprosiła o wyjaśnienie dlaczego to nie Gmina  składa 
wnioski do PROW’u na  budowę kompleksu sportowego w Ziminie a  Stowarzyszenie 
Pani Skarbnik odpowiedziała, że Gmina może złożyć jeden wniosek o środki z Unii Europejskiej z 
Programu Rozwoju Obszarów Wiejskich. Dlatego zaproponowano ,aby jeden wniosek złożyła 
instytucja kultury i jeden organizacja pożytku publicznego. Żeby mieć możliwość złożenia 3 
wniosków taki sposób został przyjęty. Stowarzyszenie Rozwoju Oświaty i Upowszechniania 
Kultury na Wsi składać będzie wniosek do PROW na budowę kompleksu sportowego przy szkole 
w Ziminie i otrzyma  100 % na pokrycie wydatków tego zadania.  
 
Ponieważ radni nie mieli uwag Przewodnicząca Rady Gminy zarządziła głosowanie w sprawie 
uchwały nr XXVIII/220/2009 
Głosowało: 13 radnych     Za:        9 
                             Przeciw:       0 

Wstrzymało się:      4 
Uchwała nr XXVIII/220/2009 została podjęta (w załączeniu). 
 
Mecenas Woźniak-Tyczka po analizie problemu głosowania nad każdą zmianą w uchwale 
budżetowej poinformowała, że nie ma możliwości takiego głosowania. Każda zmiana w budżecie 
wymagałaby osobnej uchwały. Dodała, że radni mogą dyskutować nad zmianami i przekonywać 
organ wykonawczy do wprowadzania sugerowanych zmian na zasadzie autopoprawki. Mecenas 
powiedziała, że w momencie jeżeli radny nie zgadza się na poprawki w uchwale budżetowej może 
podczas głosowania wstrzymać się od głosowania bądź głosować przeciw uchwale. 
Radna Sznajder zapytała czy podczas posiedzeń Komisji radni mogą wnioskować o włączenie danej 
poprawki do odrębnej zmiany budżetowej. 
Mecenas poinformowała o takiej możliwości, jednak zmiany do budżetu wprowadza organ 
wykonawczy i do niego należy ostateczna decyzja.  
Przewodnicząca Lesińska poprosiła Panią Mecenas o przygotowanie krótkiej informacji w jaki 
sposób radny może zgłaszać poprawki do uchwały budżetowej. 
Pani Mecenas poinformowała, że jedynym organem mogącym wprowadzić poprawki do uchwały 
budżetowej jest Wójt. Radni mogą przedstawić swoje poprawki i uwagi, ale ostateczna decyzja 
należy do Wójta, który odpowiada za realizację budżetu gminy. Radni mogą oddziaływać na Wójta 
i przekonywać o swoich racjach.  
Przewodnicząca Lesińska poprosiła  o  wskazanie  poprawnej pod względem prawnym   formy  
wnioskowania . 
Pan Mecenas powiedziała, że nie wymaga to składania odrębnego wniosku, a jedynie odbywa się na 
zasadzie dyskusji i rozmowy podczas sesji.  
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Wyszedł radny Buczma. 
 
Ad.16.  
Następnie Przewodnicząca Lesińska poinformowała o tematyce posiedzeń Komisji Finansowej, 
która zajmowała się sprawami finansowymi szkół. Na posiedzenie Komisji zaproszeni byli 
Dyrektorzy Zespołów Szkół w Kleszczewie i Tulcach. Podczas posiedzenia rozmawiano na temat 
przejścia 6-latków do pierwszych klas i problemami z tym związanymi,  a także  słusznością 
połączenia  przedszkoli  i  szkół   w  zespoły.   
Radna Kotecka poinformowała o tematyce posiedzenia Komisji Oświaty i Kultury, na którym 
omawiano funkcjonowanie opieki zdrowotnej na terenie gminy. Na posiedzenie Komisji zaproszeni 
zostali kierownicy przychodni w Tulcach i Nagradowicach, którzy przedstawili raport z dzia łalności 
za 2008 rok. 
Radny Lammel poinformował, że tematyką posiedzenia Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska 
była działalność Izb Rolniczych. 
Wyszli radni Matela, Sznajder, Świątczak. 
 
Ad.17.  
Wójt przedstawił  sprawozdanie z działalności międzysesyjnej, które obejmowało informacje o: 
- spotkaniu 9 lutego w Urzędzie Gminy z v-ce prezydentem Wielkopolskiej Izby Przemysłowo-
Handlowej Panem Jackiem Rollofem w sprawie II Forum Aglomeracji Poznańskiej. Formuła II 
Forum Gospodarczego Aglomeracji Poznańskiej przewiduje zorganizowanie debat z wymianą 
poglądów i prezentacją możliwości związanych z inwestowaniem na obszarze aglomeracji 
poznańskiej. W panelach dyskusyjnych wystąpią eksperci, przedstawiciele przedsiębiorców, 
samorządów i goście z zagranicy, planowany jest udział przedstawicieli najwyższych władz i 
instytucji państwowych na czele z Wicepremierem, Ministrem Gospodarki Panem Waldemarem 
Pawlakiem. Odbędą się trzy panele dyskusyjne poświęcone kierunkom rozwoju aglomeracji: 
1) Inwestycje związane z organizacją Euro 2012. 
2) Innowacyjne technologie w aglomeracji. 
3) Turystyka - inwestycje w infrastrukturę (turystyka biznesowa). Wójt poinformował, że koszt 
związany z udziałem w Forum wynosi 1200 zł. 
- uroczystym wręczeniu nagród najlepszym w 2008r. sportowcom, które odbyło się w Urzędzie 
Gminy w Kleszczewie 10 lutego. Samorząd Gminy uhonorował mieszkających na terenie naszej 
gminy uzdolnionych sportowców, którzy osiągają wysokie wyniki sportowe we współzawodnictwie 
krajowym, a tym samym promują gminę na arenie ogólnopolskiej. 
- posiedzeniu Gminnej Komisji Rozwiązywania Problemów Alkoholowych, które odbyło się 10 
lutego, podczas którego podjęto decyzje o przyłączeniu się do kampanii edukacyjnej ”Sprawdź czy 
twoje picie jest bezpieczne”, o zakupie aparatu cyfrowego dla policji na zasadzie użyczenia (ma 
służyć do gromadzenia materiału dowodowego przez policję) oraz o dofinansowaniu „Akcji Zima” 
i Uczniowskiego Klubu Sportowego Pionier 
- wręczeniu nagród i wyróżnień, które odbyło się 11 lutego, w konkursie "Najładniejsza Świąteczna 
Dekoracja"  
- podpisaniu umowy 12 marca w sprawie budowy kompleksu Orlik 2012 w Tulcach. Wójt 
poinformował, że gmina otrzymała również dofinansowanie budowy boiska Orlik w Kleszczewie 
- rozpoczęciu zajęć  2 marca w punkcie przedszkolnym w Gowarzewie 
- odbywających się zebraniach wiejskich od 2 do 20 marca 
- odbywających się zebraniach sprawozdawczych w OSP w terminie 27 luty -12 marzec 
- zebraniu 4 marca Członków Stowarzyszenia Światowid, podczas którego nowy Zarząd 
przedstawił  terminarz niezbędnych wydatków oraz poinformował o złożeniu wniosku w ramach 
Programu Lider + na kwotę 17 mln zł. Wójt poinformował, że zanim środki te będą dostępne 
zaistniała potrzeba ze strony Stowarzyszenia  na zwiększenie składki członkowskiej do wysokości 
11700zł  Kwota taka wynika z terminarza wydatków Stowarzyszenia 
- spotkaniu 11 marca z Wojewodą w sprawie gruntów zamiennych dla rolników w związku z 
przebiegiem drogi S-5 
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- spotkaniu 11 marca Wójtów i Burmistrzów Powiatu. Wójt poinformował, że gmina Kleszczewo 
jest najbezpieczniejszą gminą w powiecie i w 2008 roku przeszkoliła najwięcej strażaków. Na 
spotkaniu przedstawiono projekt zbudowania systemu dla strażaków w celu poprawienia łączności 
w powiecie. Koszt  na jedną gminę wynosi ok. 10 000 zł 
- rozpoczęciu budowy wodociągu na terenach inwestycyjnych oraz  ulicy Poznańskiej w Tulcach 
Wójt zaproponował rozważenie zatrudnienia policjanta municypalnego na terenie gminy.  
Radna Michalak poparła pomysł. 
Pan Perdoch powiedział, że lepiej doposażyć policję. Powoływanie kolejnej jednostki nie ma celu. 
Sołtys Nowicki powiedział, że pieniądze z mandatów wystawionych dzięki radarowi nie zasilają 
budżetu gminy. Poparł zatrudnienie policji municypalnej. 
Przewodnicząca Lesińska powiedziała, że według projektu nowej ustawy mandaty wystawione 
przez policję będąiwracały do  właściciela  drogi  w  tym  również do gmin. 
Sołtys Nowicki powiedział, że nie rozumie dlaczego gmina zakupiła radar skoro pieniądze nie 
trafiają do budżetu gminy. 
Wójt odpowiedział, że radar został zakupiony przede wszystkim ze względu na bezpieczeństwo 
mieszkańców. 
 Radny Drzewiecki zapytał, czy zatrudnienie strażnika odbyłoby się na zasadzie straży 
międzygminnej zatrudnionego na etacie w gminie. 
Wójt powiedział, że zatrudnienie mogłoby się odbywać się na zasadzie porozumienia gmin. 
Strażnik byłby zatrudniony w Kórniku świadczył pracę na terenie gminy Kleszczewo, a gmina 
Kleszczewo pokrywałaby jego wynagrodzenie. 
Przewodnicząca Rady  powiedziała, że jest przeciwna straży municypalnej.  
Wójt poinformował,  że Spółdzielnia Rolnicza złożyła propozycję na temat uregulowania sieci 
wodociągowej na terenie Komorniki- Bylin. RSP zaproponowało, że pozostawi sobie hydrofornię, a 
przekaże  gminie linię wodociągową. Jako wynagrodzenie chcieliby umorzenia  2 rat podatku 
rolnego z roku bieżącego. RSP zadeklarowało gotowość sprzedaży gminie wody za cenę o 15 % 
niższą niż cena w Zakładzie Komunalnym. Wójt powiedział, że gmina powinna zaakceptować 
ofertę ponieważ potencjalni  inwestorzy czekają na  ten  ruch . 
Przewodnicząca Lesińska zaproponowała dyskusję na powyższy temat podczas posiedzeń Komisji. 
 
Ad. 18. 
Radni nie złożyli interpelacji. 
 
Ad. 19. 
Radni nie mieli wniosków. 
 
Ad. 20. 
Przewodnicząca Rady zamknęła obrady o godzinie 19.00. 
 
 
 
 
 
Protokołowała:             Za zgodność z przebiegiem obrad 
Katarzyna Osuchowska                    Przewodnicząca Rady Gminy 
      
             Ewa Lesińska  
                                                
 

 


